
پرونـده تـاجزاده زیـر دسـت 2الـف
است

فخرالسـادات محتشميپـور در گفتوگـو بـا
«اعتماد» مطرح كرد

اين پرونده بايد ذيل قانون جرم
سياسي تعريف شود نه امنيتي

مهدي بيك اوغلي

 به فاصله كمتر از 24 ساعت پس از برگزاري دادگاه سيد مصطفي
تاجزاده، فخرالسادات محتشميپور راهي زندان اوين ميشود تا بهزعم
خود با همسرش ديدار كند. مطالبهاي كه برآمده از روال طبيعي
دادگاههاي كشور است. در اغلب موارد مطابق قانون بعد از برگزاري
دادگاه، امكان ملاقات خانواده و وكلاي متهمان فراهم ميشود؛ حتي به
اعتقاد بسياري از حقوقدانان بعد از برگزاري بسياري از دادگاهها،
امكان آزادي متهمان تا زمان ابلاغ و اجراي حكم فراهم ميشود.
محتشميپور با اشاره به اينكه داديار اوين اعلام كرده، پرونده
تاجزاده همچنان ذيل بررسيهاي بخش 2الف اوين قرار دارد به اين
نكته اشاره ميكند كه امكان ديدار با تاجزاده برايش مهيا نشده
است. گفتوگوي اختصاصي «اعتماد» با همسر سيدمصطفي تاجزاده دقايقي
پس از ثبت درخواستش از داديار پرونده هماهنگ شد تا پاسخي براي
برخي ابهامات در اين ميان فراهم شود. محتشميپور ضمن تشكر از
محسنياژهاي براي ارسال گزارش دادگاه تاجزاده بلافاصله پس از
درخواست خانواده از رييس دستگاه قضا ميخواهد كه زمينه آزادي

تاجزاده را هرچه سريعتر فراهم سازد. 

   ظاهرا امروز (يكشنبه) به اوين مراجعه كرديد تا با آقاي
تاجزاده ديدار داشته باشيد؟

براساس قانون و با توجه به اينكه دادگاه آقاي تاجزاده در روز
شنبه برگزار شده بود و ايشان به طور طبيعي ميبايست بعد از دادگاه
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به زندان عمومي منتقل ميشدند به زندان مراجعه كردم. با داديار
ناظر زندانيان امنيتي مستقر در زندان اوين ملاقات كردم تا پيگير
پرونده و ملاقات با آقاي تاجزاده شوم. البته تاجزاده زنداني سياسي
است اما به هر حال مسوولان پيگيري پرونده را به اين بخش محول
كردهاند. در اين ديدار اعلام كردم كه قصد ملاقات با مصطفي تاجزاده
را دارم. برگهاي در اختيار من قرار دادند تا درخواستم را در آن
ثبت كنم. با توجه به اينكه به طور طبيعي بعد از دادگاه، افراد به
زندان عمومي منتقل ميشوند، فكر ميكردم كه نهايتا موفق به ملاقات

با آقاي تاجزاده شوم.
  آيا موفق به ديدار با آقاي تاجزاده شديد؟

نه متاسفانه به من اعلام شد كه ايشان همچنان در بخش 2الف هستند و
ما بايد اين برگه درخواست را بعد از تاييد به 2الف ارسال كنيم تا
آنها بررسي كنند و امكان ملاقات فراهم شود. من خوشحال شدم، چراكه
به هر حال، ما ارتباطي كه با سپاه نداريم، فكر ميكرديم شايد از
اين طريق بتوانيم اطلاعاتي از پرونده به دست آوريم. به هر حال
2الف، زندانِ در زندان است و اين بخش خود را زيرمجموعه سازمان

زندانها نميداند. 
  واكنش داديار به مطالبات شما چه بود؟

داديار اعلام كرد كه چه كسي گفته كه ايشان بايد به بخش عمومي
منتقل شوند؟ من گفتم كه براساس قانون و اظهارات وكلا، ايشان بايد
به بخش عمومي منتقل شوند. پاسخ دادند، «منتظريم آقايان با ما
تماس بگيرند.» بعد از اين اظهارات من گفتم كه پس بايد از طريق
رييس دستگاه قضا و آقاي اژهاي موضوع را دنبال كنم. آقاي داديار
اشاره كردند كه «آقاي اژهاي رييس قوه هستند و براي پروندههاي
جزيي ورود نميكنند.» در واقع من متوجه شدم كه پرونده مصطفي
تاجزاده جزء است، به يك قاضي جزء داده شده و قرار است يك حكم جزء

براي آن صادر شود!
  فكر ميكنيد دليل اين برخوردها چه بوده است؟

فكر ميكنم اين آقاي داديار يا شناختي از تاجزاده و پرونده ندارد
يا شناخت دارد و قصد بياهميت جلوه دادن آن را داشته است. به هر
حال انتظار من اين بود كه امروز آقاي تاجزاده را ملاقات كنم، اين
اصرار من هم ناشي از مشكلات جسمي است كه ايشان دارند و خطراتي كه
ايشان را تهديد ميكند. در برگه درخواست ثبت شده هم قيد كردم كه
به دليل مشكل بيماري ايشان بعد از استرس وارد شده، بايد حتما
ايشان را ببينم. اما متاسفانه اين امكان فراهم نشد، انتظارم اين
بود پس از دادگاه همسرم آزاد شود، نه اينكه امكان ملاقات هم منوط
به اجازه بازجو شود. حتي اگر قرار باشد حكمي عليه ايشان صادر شود



تا زمان اجراي حكم دليلي براي حضور ايشان در زندان با اين شرايط
جسمي وجود ندارد.

  آيا مشخص شد، آقاي تاجزاده به صورت انفرادي در بند2 الف حضور
دارند يا نه؟

 تا امروز كه به صورت انفرادي حضور داشتند. باتوجه به تجربياتي
كه از بازداشت سال 88 ايشان داشتيم و اينكه اجازه حضور ايشان در
زندان عمومي داده نميشد، فكر ميكنم، هنوز در انفرادي باشند.
منتظريم آقايان با ما تماس بگيرند و امكان ملاقات من و دخترانم را

با ايشان فراهم سازند و از سلامتي ايشان نيز با خبر شويم.
  يكي از ابهامات مهم پرونده كه اثر فراواني در راي نهايي پرونده
نيز دارد مرتبط با دستهبندي اتهامات ايشان است. شما متوجه شديد

كه اتهامات ايشان سياسي است يا امنيتي؟
همه ميدانيم كه داور نهايي خداست. براي همه مردم ايران محرز است
كه آقاي تاجزاده به دليل انتقاداتي كه مطرح كردهاند، بازداشت
شدهاند. ابزار ايشان قلم و زبانش بود و در راستاي اصلاح وضع موجود
تلاش ميكردند. اتفاقا ايشان مشكلات بنيادين جامعه را تحليل ميكردند
و راهكارهاي مصلحانه براي بهبود وضعيت ارايه ميكردند. در شرايطي
كه ابزارهاي نوين ارتباطي شكل گرفته ايشان از ظرفيت فضاي مجازي
بهره ميبردند تا مردم و مسوولان را متوجه مشكلات و راههاي برونرفت
از بحرانها كنند. رشته ايشان علوم سياسي است و تجربه فراواني در
اين زمينه داشتهاند. ايشان معاون سياسي وزير كشور بودهاند. يعني
هم تجربه، هم تخصص و هم تمركز ايشان در حوزه مسائل سياسي بوده
است. غير از مسائل سياسي و ارائه راهكار براي برونرفت از مشكلات 
كاري انجام ندادهاند. طي همه اين سالها، تحليل كردهاند، ريشهيابي
كردهاند و ديدگاههاي خود را استادانه و مصلحانه ارايه كردهاند.
خاطرم هست در زماني به عنوان دانشجوي علوم سياسي دانشگاه تهران
درس ميخواندند، ارتباطات عالي با اساتيدشان داشتند و بسياري از
اساتيد با ايشان مشورت ميكردند. با يك كارشناس، متخصص و صاحبنظر
در امور سياسي چه نوع برخوردي بايد شود؟ فعاليتهاي ايشان كاملا
سياسي و فرهنگي بوده و در راستاي رويكردهاي مصلحانه بوده است.
همين رويكردهاي مصلحانه، منطقي و دلسوزانه بود كه باعث افزايش
اقبال عمومي به ديدگاههاي ايشان ميشد. نميتوان گفت ايشان پرونده

امنيتي دارد.
  فكر ميكنيد چرا عنوان «امنيتي» ذيل پرونده ايشان به جاي

«اتهامات سياسي» آورده شده است؟
مطمئنم، اطلاق عنوان امنيتي در يك پرونده سياسي، صرفا براي اين
است كه برخي اقدامات خارج از قانون توجيه شود. ممكن است برخي از



افراد و جريانات به دنبال اين باشند كه خطاب به افكار عمومي اعلام
كنند، دليل بازداشت و دادگاهي كردن آقاي تاجزاده به اين دليل است
كه ايشان امنيت كشور را به مخاطره افكنده بودند. به هر حال بايد
ببينيم كه محتواي اين پرونده و اتهامات ايشان چيست. خوشحال
ميشويم اين اتهامات منتشر شود تا حقوقدانان كشور، پرونده را

بررسي كرده و ابعاد و زواياي گوناگون پرونده را بررسي كنند.
  اگر قرار باشد درخواستي از رييس دستگاه قضايي كشور داشته

باشيد، چه مواردي را مطرح ميكنيد؟
درخواستم را از آقاي اژهاي روز شنبه با صراحت مطرح كردم. در وهله
نخست خواستم كه گزارش دادگاه دراختيار من گذاشته شود. از ايشان
تشكر ميكنم كه يك ساعت بعد از برنامه لايو من، اين گزارش براي من
ارسال شد. البته گزارش ارسالي كامل نبود. اساسا خواهش ميكنم به
صورت شفاف و بدون پنهانكاري موضوعات مرتبط با پرونده ايشان را
تشريح كنند. هيچ نگراني هم نداشته باشند ما خوشحال خواهيم شد كه
ابعاد پرونده به صورت شفاف هم در تاريخ ثبت شود و هم در معرض
داوري افكار عمومي قرار بگيرد. مشخصا هم درخواست آزادي ايشان را
دارم، چراكه آقاي تاجزاده با مشكلات جسمي دست به گريبان هستند و
اگر خدشهاي به سلامت ايشان وارد شود هم بايد پاسخگوي خانواده

ايشان و هم مردم ايران باشند.
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